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 رهبر معظم انقلاب در مورد انتخابات مجلس 
دوازدهم بر چهار مؤلفه مش�اركت، رقابت، 
س�لامت و امنيت تأكيد كردند. به نظر شما 
تحقق اين چهار مؤلفه چه بستر و مقدماتي 

لازم دارد؟
اين موضوع، مورد مهمي است كه رهبري در ابتداي سال 
شروع به ريل گذاري آن كردند. اين امر نشان مي دهد اين 
موضوعات بايد به طور ويژه اي مورد توجه قرار بگيرد. از اين 
چهار مورد، سلامت و امنيت بيشتر معطوف به حوزه هاي 
حاكميتي است. با توجه به ش��رايط كشور، دشمن بدون 
تردي��د برنامه ريزي هايي براي خدش��ه دار كردن امنيت 
انتخابات انجام داده است. حوزه سلامت نيز از موضوعات 
هميشگي، مهم و باسابقه است و در اين دوره هم رهبري 
در مورد آن حساس��يت دارند. حوزه بعدي مش��اركت و 
رقابت است. سؤال مهمي كه اينجا پيش مي آيد، اين است 
كه چرا اين دو از هم جدا شده است؟ اين مورد خيلي بحث 
مهمي بوده اس��ت كه رهبري انقلاب اين دو را از هم جدا 
كرده اند. در ذهن افرادي كه كمتر بحث هاي سياس��ي را 
از منظر علمي بررس��ي مي كنند، رقابت و مشاركت يكي 
محس��وب مي ش��وند. به اين معنا كه تنها عنصر مؤثر در 
افزايش مش��اركت را رقابت مي دانند، در حالي كه عناصر 
ديگري هم در مش��اركت دخيل هستند، اما وقتي اين دو 
از هم جدا مي شود، مبتني بر يك نگاه كارشناسي و علمي 
است. مشاركت در كشور ما نتيجه چند اتفاق است، يكي 
از موارد رقابت است اما تنها محدود به اين مؤلفه نيست. 
ما هم اكنون در متون علمي داريم ك��ه كارآمدي به اين 
معناس��ت كه مردم احساس كنند رأي ش��ان مؤثر است. 
كارآمدي بخشي از مشاركت است، بنابراين وقتي احساس 
كنند كارآمدي كم است، مش��اركت هم كم مي شود و در 
نتيجه رقابت هم كاهش مي يابد. وقتي از مشاركت حرف 
مي زنيم در كنار رقابت بايد به مؤلفه هاي ديگر هم توجه 
كنيم. مهم ترين مؤلفه در رقابت احساس مؤثربودن رأي 
مردم است و اين امر نتيجه كارآمدي است. كارآمدي الزاماً 
كارآمدي مجلس نيس��ت. بخش مهمي از اين كارآمدي 
اين اس��ت كه مردم احس��اس كنند رأيي كه در گذشته 
داده اند، مهم بوده اس��ت. امروز ما چي��زي كه از وضعيت 
اقتصادي احساس مي كنيم، درباره نارضايتي مردم از اين 
اوضاع است. اين فقط نتيجه كار سه ساله مجلس نيست 
بلكه نتيجه روندی است كه خروجي آن مشاركت است و 
هركس به سهم خودش چه بر اساس جايگاهي كه داشته، 
چه زماني كه فرصت اقدام داشته و بر اساس عملكرد خود 
بر اين روند تأثير مثبت يا منفي داشته است. مثلًا جريان 
اصلاحات كه ادعاي مشاركت دارد، بايد به اندازه حداقل 
24سال س��ابقه داشتن اختيارات وس��يع اجرايي دولت، 
پاسخگوي وضعيت فعلي اقتصادي و تأثير آن بر مشاركت 
مردم باشد. فارغ از اين مسئله با نگاه رو به جلو اگر بخواهيم 
مشاركت بالا برود، بايد اقدامات مفيدي انجام شود كه مردم 
آن را در زندگي خود احس��اس كنند و پيشنهاداتي نيز از 
سوي مجلس داده شده است. به عنوان مثال اصرار مجلس 
درباره كالابرگ الكترونيك ك��ه با همراهي دولت صورت 
گرفته است، در صورت تكميل و اجرا مي تواند مؤثر باشد، 
گرچه اين روند به دليل مشكلات اجرايي كند بوده است اما 
كالابرگ مي تواند آرامش معيشتي براي مردم ايجاد و حس 
اثربخشي از انتخابات را براي افراد فراهم كند يا به عنوان 
مثال برنامه هفتم پنج س��اله كه زحمت مشترك دولت و 
مجلس است، اگر به خوبي تبيين شود، مي تواند به ايجاد 
چشم انداز مثبت و قوي در جامعه كمك كند و اين امر در 
جريان مش��اركت مؤثر واقع خواهد شد. اين دو پيشنهاد 
عملياتي روي زمين ماس��ت كه ارائه كرديم، اما در حوزه 
رقابت كه مؤلفه جدي در انتخابات است، پيشنهادي كه ما 
به عنوان مجلس يازدهم ارائه كرديم، اين بود كه انتخابات 
تناسبي را به عنوان روشي كه در دنياي جديد تجربه شده 
است، مورد استفاده قرار دهيم. اين روش در اكثر كشورها 
مورد اس��تفاده قرار گرفته و نتيجه خوبي داشته است. ما 
اين شيوه را در رقابت مؤثر مي دانيم و مجلس هم اين امر را 
مصوب كرد، البته شايد به نفع بخشي از نمايندگان نباشد 
اما تفاوت مجلس انقلابي اين است كه خلاف منافع خود 
نيز مصوبه مي گذارد. اين موض��وع تصويب اما با مخالفت 
هيئت عالي نظارت وارد فرايند صحن مجمع تش��خيص 
شد و عملًا به انتخابات نرس��يد. اين موضوع مي توانست 
در افزايش رقابت تأثير بگذارد. تصويب انتخابات تناسبي 
نشان دهنده اين موضوع است كه مجلس يازدهم اعتقاد 
واقعي به رقابت دارد. اين شيوه از نظر سياسي و فردي براي 
نمايندگان و رئيس مجلس آينده كه هر كسي مي خواهد 
باشد به ضررش اس��ت، ولي مصلحت كلان كشور در اين 
تصميم گيري رعايت شد، منتها در رقابت بايد به اين نكته 
توجه كرد كه در بحث انتخابات در تهران و كلانشهرها بايد 
تمايز قائل شويم. به عنوان مثال شهري مانند تهران، 30نفر 
نماينده دارد كه در اين حوزه انتخابات سياسي است اما در 
حوزه هاي تك نماينده ماهيت سياسي انتخابات كمرنگ 
و رقابت بيشتر محلي است. ش��وراي نگهبان مشخصاً از 
فرصتي كه قانون انتخابات جديد ارائه كرده اس��ت، بايد 
استفاده كند. دوره هاي قبل به اين دليل كه شوراي نگهبان 
فرصت كافي براي شناسايي همه ثبت نام كنندگان نداشت، 
عدم احراز مي زد. اگر ش��وراي نگهب��ان عدم احرازها را به 
صفر نزديك كند، حتماً تع��داد كانديداها و در حوزه هاي 
سياسي و غيرسياسي رقابت بيشتر مي شود. در حوزه هاي 
غيرسياس��ي تعداد اولويت دارد كه مثلًا سه نفر يا 20نفر 
رقابت مي كنند و اثر مس��تقيم در مشاركت مي گذارد. در 
حوزه هاي انتخابات سراسري و سياسي موضوع  متفاوت تر 
است و چهره ها موضوعيت دارد. در اين حوزه ها بايد ببينيم 
جريان اصلاحات چقدر پاي كار مي آيد. استنباط من اين 
است كه نگاه شوراي نگهبان سختگيرانه و منفي نيست، 
البته كسي كه به عنوان مثال در اغتشاشات سال گذشته 
حضور داشته و مواضع سياس��ي بدي گرفته است، نبايد 
تأييد شود يا كسي كه شبهه اقتصادي دارد، نبايد بيايد اما 
شوراي نگهبان بايد بستر را براي بقيه افراد كه حداقل هاي 

صلاحيت را دارند، فراهم كند. 
 ش�ما قانون انتخابات را به نفع مشاركت و 
رقابت ارزيابي كرديد، ام�ا برخي جريانات 
سياس�ي اين نگاه را قب�ول ندارند و معتقد 
هس�تند قان�ون انتخابات جدي�د به نوعي 
انتخابات را مهندس�ي و جريانات سياسي 
منتقد را محدود كرده است. شما اين نقدها 

را قبول داريد؟
بايد به قانون انتخابات طولاني مدت نگاه كرد، اين قانون 
براي دوره خاصي نوشته نشده اس��ت كه بخواهيم آن را 
فقط در نس��بت با يك انتخابات ارزيابي كنيم. نكته دوم 
اين است كه به دليل تعداد زياد ثبت نام كنندگان و وقت 
اندك شوراي نگهبان ما هر دوره شاهد تعداد زيادي از افراد 
بوديم كه عدم احراز خورده بودند. پاسخ شوراي نگهبان اين 
بود كه من وقت و فرصت كافي ن��دارم. چندهزار نفر را در 
مدت كوتاهي نمي توان بررسي كرد. نكته بعدي اين است 
كه اظهارات برخي افراد در جريان اصلاحات توجيه است. 
جريان اصلاحات هنوز تصميم نگرفته است كه وارد پروسه 
انتخابات ش��ود، به قانون ربطي ندارد. اينكه شما تا لحظه 
آخر صبر كنيد كه ببينيد فشار بر جمهوري اسلامي و نظام 
چقدر مؤثر مي شود و مي توانيد امتياز بگيريد يا نه؟! ربطي 
به قانون انتخابات ندارد. افرادي كه معترض هس��تند در 
مرحله پيش ثبت نام مي توانن��د ثبت نام كنند و در مرحله 
دوم ثبت نام نكنند. اين رويه بهتر از رويه قبلي است كه فرد 
از سوي شوراي نگهبان رد صلاحيت يا عدم احراز مي خورد. 
مسئله اصلاحات اين است كه هنوز نمي تواند جمع بندي 
كند كه چه رويكردي در قب��ال انتخابات در پيش بگيرد. 
تازه دو هفته پيش كارگزاران تصميم گرفت در انتخابات 
شركت كند، البته اين را ش��فاف بگويم كه تلاش زيادي 
كردند قانون انتخابات به اين دوره نرسد و بخشي از مشكل 
به نتيجه نرسيدن انتخابات تناس��بي همين تلاش هاي 
مخرب اس��ت. مهم ترين مخالفان انتخابات تناس��بي در 
هيئت عالي نظارت و صحن مجمع طيف نزديك به آقاي 

لاريجاني و اصلاحات بوده است. 
 مسئله وحدت در جريان اصولگرايي در هر 
دوره از انتخابات ب�ه طنابي مي ماند كه گره 
مي خ�ورد و بعد با دن�دان و در دقيقه90 باز 
مي شود و برخي اوقات كار به وقت اضافه هم 
مي كشد اما گره باز نمي شود. اين دوره قرار 
است وحدت چگونه در جريان اصولگرايي 

محقق شود؟
ما به همدلي و كارآمدي معتقديم كه اگر اين دو را محور 
تصميم گيري بگذاريم، مي توانيم در جريان اصولگرايي به 
هم نزديك شويم ولی شرايط ممكن است بين طيف هاي 
اصولگرايي رقابتي باشد اما همدلي هم برقرار باشد و اين 
دو از نگاه ما تعارضي ندارند. اگر بخواهيم به ليست كارآمد 
برسيم و مردم اعتماد كنند، بايد ابتدا نگاه همدلانه داشته 

باشيم، يعني سهم خواهي ها را كنار بگذاريم و شايسته ها را 
در ليست بگذاريم. اين امر غيرمنطقي نيست كه افرادي كه 
نزديك به يك حزب هستند، حزب از آنها بيشتر حمايت 
كند، اين رويه طبيعي و قابل فهم است اما سهم خواهي غير 
از اين رويه است. مهم است كه شايسته ها انتخاب شوند، 
البته اينها همه ذيل نگاه تعهد اس��ت، به اين معنا كه هر 
گزينه اي كه انتخاب ش��ود، بايد تعهد به انقلاب، اسلام و 
رهبري داشته باشد. همچنين مردمي باشد و دغدغه مردم 
را داشته باشد. اينها به عنوان پيش فرض قطعي است. در 
مرحله دوم هم تخصص ها و توانمندي ها ملاك است. در 
مجموع نگاه بايد همدلانه باشد نه از روي سهم خواهي و 
باندبازي كه در اين صورت منافع مردم قرباني خواهد شد. 
 در دوره هاي قبل خيلي بر وحدت حداكثري 
تأكيد مي شد اما در اين دوره بيان مي شود 
ك�ه در جري�ان اصولگراي�ي رقاب�ت ه�م 
ام�ري مذموم نيس�ت. آيا راهب�رد وحدت 
صددرصدي يا حداكث�ري در جبهه انقلاب 

كنار گذاشته شده است؟ 
اين دو مس��ئله باهم تعارض ندارند بلكه هدف كارآمدي 
اس��ت. مس��ئله اين اس��ت كه يك موقع وحدت را مبنا 
مي گذاريد و مي گوييد در اين ش��رايط كشور، مؤلفه مهم 
و اولويت دار وحدت اس��ت اما در برهه اي ديگر كارآمدي 
اولويت دارد كه در اين زمان ممكن اس��ت اختلافات بروز 
پيدا كند. ما در مقطع كنوني اولويت كش��ور را همدلي و 
كارآمدي مي دانيم، بدون همدلي اختلافات زياد اس��ت و 
اين امر باعث زيان و ضربه به عنصر كارآمدي است. ما بايد 

به يك نقطه بهينه بين همدلي و كارآمدي برسيم. 
 اشاره به برخي چالش ها در مجلس يازدهم 
داش�تيد. در افكار عمومي هم اين مسئله 
با نگاه منفي روبه رو ش�د چراكه مي گفتند 
معني ن�دارد اف�راد يك ليس�ت انتخاباتي 
كه باه�م وارد مجلس ش�ده اند، الان عليه 

يكديگر موضع بگيرند.
بخشي از اين سخن، درست و بخشي هم نادرست است. 
در موضوعات كارشناس��ي اختلاف سليقه طبيعي است. 
نمي شود 30نفر مثل هم فكر كنند، بنابراين از اين حيث 
اين نقد وارد نيس��ت اما بخش��ي از اين نقد وارد اس��ت. 
نمی شود درهمين ليست، كسي عليه رئيس مجلس توئيت 
بزند كه صادقانه، دقيق و درس��ت نيست، تهمت و كذب 

باشد. از اين منظر انتقاد مردم وارد است. 

 هماي�ش اخي�ر اجتم�اع فراگي�ر »مبنا« 
بازخوردهاي�ي داش�ته اس�ت ك�ه عده اي 
اس�تقبال و عده اي هم نقد كردند، تحليل 

شما از بازخوردهاي اين همايش چيست؟
جمع بندي ما اين است كه اين نشس��ت به اهداف خود 
رس��يد و همانگونه كه در بيانيه پاياني تصريح ش��د كه 
بخش��ي از جريان انقلاب كه نزديك به جريان گفتماني 
آقاي دكت��ر قاليب��اف بودن��د، در اين هماي��ش حضور 
داشتند، البته ميهمانان جلسه نيز افراد جدي، قدرتمند 
و جريان س��از از طيف هاي مختلف جريان انقلاب بودند 
و با اينكه روز پنج ش��نبه بود و نمايندگان به حوزه هاي 
انتخابيه خود مي روند، حدود 130نماينده حضور فعال 
داشتند. در واقع در اين همايش 4هزار نفري بخش زيادي 
از افراد كيفي جبهه انقلاب حضور داشتند، البته همانطور 
كه اعلام ش��د، هدف اصلي همايش كمك ب��ه افزايش 
مش��اركت بود كه ديديم با اينكه ثبت نام ها پايان يافته 
بود، هنوز فضاي انتخابات حاكم نب��ود، اما اين همايش 
كليد انتخابات را از سوي بخشي از جريان انقلاب با قدرت 
زد. درباره مبنا هم برخي سؤال مي كنند كه اين جريان 
جايگزين شوراي ائتلاف است، بعد اعلام شد كه جايگزين 
شوراي ائتلاف نيس��ت اما بخش مهمي از اين شوراست. 
رئيس جمهور هم كه نيامدند از طريق آقاي حدادعادل 
پيام دادند. ما تلاش كرده بوديم تمام طيف هاي سياسي 

را به عنوان ميهمان دعوت كنيم. 
 آيا كس�اني هم بودند كه دع�وت كرديد و 
نيامدند؟ مثلًا جريان پايداري دعوت شده 

بود؟
بله. يكي از اهداف ما همدلي اس��ت. همانطور كه دكتر 
قاليباف هم گفتند، رقاب��ت داخل جريان انقلاب مذموم 
نيس��ت اما اختلاف نبايد باش��د، اين يعني همدلي، به 
همين دلي��ل هم ما هم��ه طيف هاي داخل��ي نيروهاي 
انق��لاب را دعوت كرديم اما طبيعي اس��ت ك��ه افرادي 
حضور پيدا نكردن��د. در مورد پايداري ه��م بله ما آنها را 

دعوت كرده بوديم. 
 همايشي كه برگزار شد، به نوعي تلاش براي 
گرم كردن تنور انتخابات بود، رقباي مبنا چه 

كساني و چه گروه هايي هستند؟
اولاً صفر تا صد اين همايش براي كمك به مش��اركت در 
انتخابات بود. محتواي اين همايش براي رقابت نبود. اول 
كه در سخنراني ها بيشتر مس��ئله غزه مطرح شد و بخش 

ديگر مسئله مش��اركت بود. اگر بخواهيم گفتمان مجمع 
بيداري نيروهاي انقلاب را ارائه كنيم، جرياني اس��ت كه 
معتقد است ذيل نگاه انقلاب، عقلانيت و كارآمدي را ببيند، 
يعني انقلابي كسي است كه عدالت، معنويت و عقلانيت 
را طبق فرموده آقا همزمان و توأمان داشته باشد و معتقد 
هستيم وظيفه اصلي جريان هاي سياسي كه در حاكميت 
مي توانند مؤثر باشند، اثبات كارآمدي دين در اداره جامعه 
است. هر كس��ي در اين حوزه نگاه مش��ترك با ما نداشته 
باشد، مي تواند رقيب ما باشد، طبيعتاً رقيب اصلي جريان 
اصلاحات و اعتدال است كه نسبت به نگاه انقلابي فاصله 
زيادي با ما دارد و درون جريان انقلاب هم طيف هايي كه 
با عنوان انقلابي گ��ري از مؤلفه هاي عدال��ت، عقلانيت و 

معنويت دور باشد، با ما فاصله گفتماني دارند. 
 جري�ان اصولگراي�ي و مخصوصاً ش�وراي 
ائتلاف ب�راي كمك ب�ه بحث مش�اركت و 
مشاركت حداكثري كه به نفع كشور است، 

چه راهبردي دارد؟
 به نظر من شوراي ائتلاف وظيفه دارد به دور از اين مسئله 
كه انتخاباتي در پيش اس��ت يا خير، محوريت گفتماني 
جبهه انقلاب را در دست بگيرد كه به نظر مي رسد در اين 
زمينه نياز به تقويت و نقش آفريني مؤثرتري دارد. شوراي 
ائتلاف بايد تبديل به مرجعيت سياسي و فكري نيروهاي 
جوان انقلاب شود كه البته اين مسئله نيز با فعال كردن 
خود بدنه و نگاه دوطرفه صورت خواهد گرفت، بنابراين 
ش��وراي ائتلاف نياز به اصلاح و تقويت دارد، البته خود 
ش��وراي ائتلاف در اين زمينه ش��روع ب��ه فعاليت كرده 
است اما همه ما هم بايد در اين زمينه به شوراي ائتلاف 

كمك كنيم .
 نقدي كه از س�وي مردم به مجلس و دولت 
وارد مي شود، اين است كه نتيجه اقدامات 
اي�ن دو نه�اد را در زندگي خود احس�اس 
نمي كنن�د. ب�ا توجه ب�ه اين مس�ئله براي 
شكل گيري مجلس كارآمد تر كه در همايش 
مطرح شد، شوراي ائتلاف و مبنا چه برنامه و 

رويكردي دارند؟
مجلس يازدهم موفق بوده اس��ت. رهبري معظم انقلاب 
تصريح كردند كه مجلس را انقلابي و كارآمد مي دانند اما 
اين مورد با استثنائاتي همراه بود كه مي شود نقاط ضعف 
مجلس. خود ما بيشتر به نقاط ضعف مجلس اذعان داريم. 
برايند كلي مجلس توانسته است مدال افتخار حمايت ويژه 
رهبرمعظم انقلاب را آن هم در سال آخر دوره اش بگيرد 
اما حتماً نقاط ضعفش بايد برطرف شود. اين مجلسي كه 
توانسته است موفق عمل كند، اگر نقاط ضعفش برطرف 
شود، مي تواند موفق تر عمل كند و كليت مجلس، مجلسي 
است كه قابل دفاع اس��ت و بايد نقاط ضعف آن رفع شود، 
اما اينكه چرا مردم اقدامات مجلس را احساس نمي كنند. 
ايده آل تري��ن مجلس را هم ش��ما در نظ��ر بگيريد، چون 
خروجي اصلي مجلس تقنين و نظارت است، به سرعت در 
زندگي مردم احساس نمي شود. نظارت هم اينگونه نيست 
كه جاي مجري و ناظر عوض شود. ناظر در بهترين حالت 
مي تواند مصاديق��ي را از اصلي ترين موضوعات جدا و آنها 
را با مجري مطرح كند و بخشي از آن را به نتيجه برساند. 
همچنين در بعضي مصاديق خ��اص مي تواند از ابزارهاي 
نظارتي مانند اس��تيضاح اس��تفاده كند اما استيضاح هم 
لزوماً منجر به كارآمدي نمي ش��ود، ممكن اس��ت آورده 
سياسي براي افكار عمومي داشته باشد اما الزاماً باعث حل 
مسئله مردم نمي شود، چون معلوم نيست نفر بعدي بهتر 
مي ش��ود يا خير، بنابراين نظارت جايگزين اجرا نيس��ت. 
هيچ وقت نخواهد رس��يد كه مجلس بتوان��د به گونه اي 
رفتار كند كه مردم بتوانند اي��ن قوانين را حس كنند، اما 
چه مجلسي بهتر و كارآمد است؛ مجلسي كه ويژگي هايي 
از جمله مردمي بودن و متعهدبودن را داشته باشد، ولي در 
حوزه كارآمدي بايد بتواند تخصص هاي خودش را به طور 
كافي داشته باشد. مجلس »نماينده پايه« است. 290نفر 
نماينده جمع مي ش��وند، اختيارات نماينده ها زياد است. 
رئيس مجلس را سالي يك بار انتخاب مي كنند، حتي يك 
نماينده مي تواند به كار مجلس و تصوير مجلس در ذهن 
مردم لطمه بزند. اگر بخواهي��د كار بزرگي بكنيد، بايد در 
حوزه اقتصاد، سياست، فرهنگ، اجتماع، فضاي مجازي 
امنيت و دانش بنيان اف��راد متخصص وارد مجلس كنيد، 

يعني تنوع تخصص وجود داشته باشد. 
 آقاي قاليباف درباره سهم خواهي گلايه اي 
كردن�د. اي�ن س�هم خواهي ها چگونه قابل 

مديريت است؟
اين سهم خواهي بستگي به منفعت ها دارد. وقتي بخواهيد 
مقابل منفعت افراد عمل كنيد، سخت است، البته مسئله 
سهم خواهي امر تفس��يربرداري اس��ت. هيچ كس عمل 
خود را س��هم خواهي تلقي نمي كند. مديريت كردن اين 
سهم خواهي ها س��خت است. مس��ئله مهم اين است كه 
فرايند انتخاب افراد منطقي و قابل اعتماد باشد و دوم اينكه 
ليست به گونه اي تنظيم شود كه وجدان عمومي نيروهاي 
انقلاب نيز آن را تأييد كنند. ليست بايد وزن داشته باشد و 

افراد شايسته حضور داشته باشند. 
 جري�ان اصلاح طلب هم�واره اصولگرايان 
را متهم ب�ه اين مي كن�د كه ش�ما مايل به 
رد صلاحيت افراد ما و پيروزي تضمين شده 
در انتخابات هس�تيد. اولويت شما پيروزي 
در انتخابات آينده اس�ت يا اينكه انتخابات 

رقابتي باشد؟
 ما از رقابت حمايت مي كنيم. اينكه ما از انتخابات تناسبي 
حمايت كرديم، يعني كساني كه وزن اجتماعي-سياسي 
دارند، مجلس بيايند. ما باور ب��ه رقابت داريم و با حمايت 
از انتخابات تناسبي در عمل اين مسئله را نشان داده ايم. 
مشكل جريان اصلاحات اين اس��ت كه تكليف خود را با 
نظام مشخص نكرده است. جريان اصلاحات در اين سال ها 
سعي كرده است دوزيس��ت عمل كند؛ مي خواستند هم 
در حكومت و هم اپوزيسيون نظام باشند، اين باعث شده 
اس��ت مواردي منفعت ببرند، مثلًا برخ��ي انتخابات ها را 
بردند اما در بلندمدت هم اعتماد نظام به آنها كم شد و هم 
بدنه خودشان را از دس��ت دادند. ما از رقابت با كساني كه 
مرزبندي با دشمن را رعايت مي كنند، استقبال مي كنيم و 

رقابت شيرين تر و جذاب تر هم مي شود. 
 در جري�ان اصلاحات طيف ه�اي مختلفي 
ش�كل گرفته اس�ت؛ طيف�ي جامعه محور 

و نظرش اين اس�ت ك�ه با انتخاب�ات كاري 
نداشته باشد و طيفي هم مي گويد صندوق 
رأي مهم تري�ن ابزار جريان هاي سياس�ي 
براي حضور در عرصه سياست رسمي است. 
تحليل ش�ما درب�اره عملكرد اي�ن جريان 
چيس�ت و اينك�ه در انتخاب�ات حض�وري 
پررنگ خواهد داش�ت يا بيش�تر به سمت 

تحريم انتخابات خواهد رفت؟
فكر مي كنم جريان اصلاحات با مش��كل بزرگي رو به رو 
شده است، منظورم مس��ئله ريزش بدنه اجتماعي است. 
جريان اصلاحات بدن��ه اجتماعي خود را از دس��ت داده 
است. به دليل همين رفتار دوزيستي كه داشته است، هم 
اعتماد نظام را در مقاطع مهم مثل فتنه1388 كه جلوی 
نظام ايستاد از دست داده و هم بدنه خود را در اين وسط 
نگه داشته و نس��بت به نظام باور آنها را محكم نكرده، در 
نتيجه در اتفاقاتي مثل اغتشاشات سال گذشته همه آنها 
را از دست داده است. اكنون هم اصلاحات اين وسط مانده 
است كه كلًا از نظام جدا شود يا با نظام همراهي كند. اينجا 
دو دسته مي شوند؛ يك دسته مي گويند جمهوري اسلامي 
محكم تر از قبل شده است. دشمن اصلي كه اسرائيل است، 
در حال نابودي است بايد با نظام همراهي و اعتماد نظام را 
جلب كنيم و بخشي از بدنه غيرراديكال خود را برگردانيم 
و بقيه بدنه را هم با شكس��ت اقدام��ات براندازانه با خود 
همراه خواهيم كرد، اما بخشي معتقد به جدا شدن از نظام 
هستند. من معتقدم تصميم درست آنها اين است كه بدنه 
خود را به نظام اتصال دهند و آنها را از براندازان جدا كنند، 
ولي صحنه را كه نگاه مي كنم، پيش بيني من اين اس��ت 
كه به اي��ن دليل كه فكر مي كنند در انتخابات شكس��ت 
مي خورند، چون نگاه كوتاه مدت دارند، بيش��تر به سمت 

تحريم خواهند رفت. 
 تحريم يعني كنار گذاش�تن عرصه رسمي 

سياست ورزي، پيامد تحريم چيست؟ 
اينها دنبال اين خواهند بود ك��ه چه اتفاقاتي در انتخابات 
رياس��ت جمهوري آينده خواهد افتاد كه بتوانند مس��ير 
را دوب��اره احيا كنند. م��ن معتقدم طي��ف راديكال هاي 

اصلاح طلب زورشان بيشتر از طيف معتدل است.

گفت وگوي تفصيلي »جوان« با محمدسعيد احديان، دبيركل مجمع بيداري نيروهاي انقلاب اسلامي

سهمخواهيرادرتضادبامنافعمردمميدانيم
شوراي ائتلاف بايد مرجعيت گفتماني نيروهاي انقلاب را به دست گيرد

محمدمهدی صافی /  جوان

مس�ئله اين اس�ت كه يك موقع 
وح�دت را مبن�ا مي گذاري�د و 
مي گوييد در اين ش�رايط كشور، 
مؤلفه مه�م و اولوي�ت دار وحدت 
است اما در برهه اي ديگر كارآمدي 
اولويت دارد كه در اين زمان ممكن 
اس�ت اختلافات بروز پيدا كند. ما 
در مقط�ع كنوني اولويت كش�ور 
را همدل�ي و كارآم�دي مي دانيم، 
ب�دون همدل�ي اختلاف�ات زياد 
اس�ت و اي�ن ام�ر باعث زي�ان و 
ضربه ب�ه عنصر كارآمدي اس�ت. 
ما باي�د به ي�ك نقط�ه بهينه بين 
برس�يم كارآم�دي  و  همدل�ي 

امروز ما چيزي كه از وضعيت اقتصادي 
احساس مي كنيم، درباره نارضايتي 
مردم از اين اوضاع اس�ت. اين فقط 
نتيجه كار سه س�اله مجلس نيست 
بلكه نتيجه روندی است كه خروجي 
آن مشاركت است و هركس به سهم 
خودش چه بر اس�اس جايگاهي كه 
داش�ته، چه زماني كه فرصت اقدام 
داش�ته و بر اس�اس عملك�رد خود 
بر اي�ن روند تأثي�ر مثبت ي�ا منفي 
داشته اس�ت. مثلًا جريان اصلاحات 
كه ادع�اي مش�اركت دارد، بايد به 
اندازه حداقل 24سال سابقه داشتن 
اختي�ارات وس�يع اجراي�ي دولت، 
پاس�خگوي وضعيت فعلي اقتصادي 
و تأثير آن بر مش�اركت مردم باشد

م�ا از رقاب�ت حماي�ت مي كني�م. 
اينك�ه م�ا از انتخاب�ات تناس�بي 
حمايت كرديم، يعني كس�اني كه 
وزن اجتماعي-سياس�ي دارن�د، 
مجلس بياين�د. ما باور ب�ه رقابت 
داري�م و ب�ا حماي�ت از انتخابات 
تناس�بي در عم�ل اين مس�ئله را 
نش�ان داده اي�م. مش�كل جريان 
اصلاحات اين است كه تكليف خود 
را با نظام مش�خص نكرده اس�ت. 
جري�ان اصلاحات در اين س�ال ها 
سعي كرده اس�ت دوزيست عمل 
كند؛ مي خواستند هم در حكومت 
و ه�م اپوزيس�يون نظ�ام باش�ند

پنج ش�نبه دو هفته پيش همايش4ه�زار نفري »مبن�ا« يا همان مجم�ع بيداري 
نيروهاي انقلاب اسلامي با حضور بخشي از طيف هاي مختلف جريان اصولگرايي 
در حرم حضرت امام خميني)ره( برگزار ش�د. ش�عار اين همايش »مشاركت بالا، 
همگرايي و كارآم�دي و مجل�س انقلابي« بود ك�ه چهره هايي چ�ون محمدباقر 
قاليب�اف، حدادعادل و محس�ن رضاي�ي و بي�ش از 130نماين�ده مجلس حضور 
داش�تند. هدف از برگزاري اين همايش كمك به افزايش مش�اركت در انتخابات 

مجلس عنوان ش�د. محمدس�عيد احديان، دبيركل جمعيت پيشرفت و عدالت و 
مش�اور رئيس مجلس به نوعي ميزبان اين همايش ب�ود. در گفت وگوي تفصيلي 
با احديان از وضعيت فعل�ي جريان اصولگراي�ي و راهبردهاي اي�ن جريان براي 
افزايش مش�اركت مردم در انتخابات و همچنين تش�كيل مجلس كارآمد سؤال 
كردي�م. احدي�ان همچنين در اي�ن گفت وگ�و از نياز ش�وراي ائت�لاف نيروهاي 
انقلاب به اص�لاح و تقويت گفت ك�ه همه بايد ب�ه آن در اين زمين�ه كمك كنند. 

جعفر برزگر
  گفت وگو


